
V  loňském  roce  byl  ukončen  prodej 
pozemků  z  lokality  1/6  zaplacením  po-
slední  daně  z  převodu  nemovitostí  a  ke 
konci  roku  proběhla  kontrola  této  vý- 
znamné  investiční  akce  a  prodeje 
pozemků  finančním  i  kontrolním  vý-
borem obce. Proto mohu podat občanům 
souhrnnou  informaci  o  jejím  průběhu 
a celkovém přínosu do hospodaření obce.

 Úplně původním záměrem tehdejší-
ho zastupitelstva obce bylo prodat po-
zemek, který dostal v územním plánu 
pracovní označení lokalita 1/6, nějaké 
společnosti  vcelku  jako  nezasíťovaný.
Protože na tuto naši nabídku žádná deve- 
loperská  společnost  nereagovala  zřejmě 
v  důsledku  tehdejší  ekonomické  krize, 
rozhodlo se zastupitelstvo pro prodej jed-
notlivých stavebních pozemků ve vlastní 
režii obce. K tomu bylo třeba danou loka-
litu „zasíťovat“, tj. vybudovat příjezdovou 
komunikaci  s  veřejným  osvětlením 
a  napojit  jednotlivé  pozemky  na  rozvod 
vody, plynu a elektřiny. První náklady se 
objevily již od roku 2007, kdy se začala 
zpracovávat  dokumentace  pro  územní 
a  stavební  řízení. Další náklady na  sebe 
nenechaly  dlouho  čekat.  Před  vlastními 
stavebními pracemi bylo třeba jednotlivé 
stavební  pozemky  vytýčit  a  zapsat  do 
katastru a vytýčit  trasy rozvodů (celkem 
21 480  Kč),  připravit  projektovou  doku-

mentaci ke stavbě silnice a jednotlivým 
rozvodům  (108 930  Kč),  zaplatit  povin-
ný archeologický průzkum (18 810 Kč), 
platit  technický dozor (51 468 Kč) a za-
platit ČEZu za přivedení a rozvod elek-
trické energie k jednotlivým pozemkům 
(175 000 Kč). ČEZ také provedl nutnou 
přeložku  nadzemního  elektrického  ve-
dení,  kterou  platila  obec  (482 412  Kč). 
Než byla dokončena přeložka a elektrifi-
kace celé lokality, umožnila obec prvním 
stavebníkům  zahájit  stavby  zřízením 
dočasného odběrného místa (53 000 Kč). 
Drobné  ostatní  náklady  činily  celkem 
16 382  Kč.  Na  všechny  náklady  se 
zasíťováním  celé  lokality  neměla  obec 
dost volných finančních prostředků a tak 
si musela vzít  úvěr,  takže úroky  z  něho 
je  třeba  také  připočítat  k  nákladům  na 
zasíťování  (66 685  Kč).  Do  nákladů  se 
řadí i provize z prodeje jednoho pozemku 
vyplacená realitní kanceláři ve výši 46 533 
Kč (ostatní provize vysvětleny dále v tex-
tu). Tyto všechny výše uvedené náklady 
činily  celkem  1 040 700  Kč. Vlastní  pro-
vedení  stavby  komunikace,  veřejného 
osvětlení a rozvodu vody a plynu svěřila 
obec  na  základě  řádného  veřejného 
výběrového řízení pražské firmě ENVOS, 
která  tyto  práce  provedla  za  celkovou 
částku 3  797  376 Kč.

Celkové  náklady  spojené  se  zasí- 

ťováním pozemků činily tedy dohromady 
4  838  076 Kč.

K  propagaci  nabídky  prodeje  staveb-
ních  pozemků  a  k  získávání  zájemců 
uzavřela obec výhradní smlouvu s realitní 
kanceláří Invest-Czech za provizi ve výši 
4 % z výnosu každého prodeje, o který se 
tato  kancelář  zaslouží.  Smlouva  s  touto 
kanceláří  skončila  v  roce  2012  a  nová 
výhradní  smlouva  již  s  žádnou  realitní 
kanceláří  uzavřena  nebyla  a  provize  ve 
stejné  výši  byla  přiznána  každé  realitce, 
která  přivedla  kupce,  který  skutečně 
uzavřel  smlouvu  o  koupi  pozemku. 
Vypořádání  provizí  bylo  řešeno  tak,  že 
každý  kupec  složil  nevratnou  zálohu  ve 
výši 4 % stanovené ceny pozemku přímo 
na účet realitní kanceláře. To se netýkalo 
prvního  prodaného  pozemku,  kde  byla 
provize  zahrnuta  do  nákladů,  protože 
prošla  účetnictvím  obce.  K  realitní 
kanceláři Invest-Czech nutno ještě podot-
knout,  že  tato  společnost  zorganizovala 
také z pověření obce výběrové řízení na 
firmu,  pověřenou  provedením  zasíťování 
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V posledních letech obec uskutečnila dvě hlavní investiční 
akce:  nákup  objektu  „hospody“  (č.p.  16)  a  „lokalitu  1/6“, 
které  se  budu  věnovat.  Spočívala  v  rozdělení,  zasíťování 
pozemku a prodeji 14 stavebních pozemků (poslední se pro-
dal v roce 2014).

Zajímají mne prosté informace – jaké příjmy a jaké výdaje 
měla obec. Zní to jednoduše a logicky, přesto jsem se setkala 
s názorem, že to není podstatné vědět a informaci je obtížné 
zjistit. Nechápu, ale ukázalo se, že to opravdu nebylo tak jed-
noduché. Protože věřím tomu, že hospodaření obce má být 
průhledné  a  občanům  srozumitelné,  chci  vám  zde  stručně 
představit výsledky.

Předesílám,  že  jsem  souhrnnou  informaci  o  nákladech 

a výnosech za jednotlivé roky získala na žádost od starostky 
již na konci roku 2014. Přetisknout ji ale nebylo umožněno 
s tím, že článek bude uveřejněn až po kontrole výborů. Později 
jsem studiem dokladů získala trochu jiná čísla. Důvodem by-
lo, že u výnosů byly původně započítány pouze částky, které 
prošly účty obce. Chyběla tak část plateb za daň z převodu 
nebo odměn za zprostředkování prodeje.

Celková prodejní cena stavebních pozemků podle kupních 
smluv činila 16,38 mil Kč (průměrně 1,3 tis Kč/m2). U výdajů 
je vyčíslení obtížnější, protože je nutné určit, co patří mezi 
výdaje na lokalitu 1/6, a co ne. Naštěstí jsem loni v prosinci 
získala materiál připravený účetní obce a prošla knihy faktur. 
Když jsem zahrnula relevantní výdaje od roku 2007, dospěla 

lokalita 1/6 – příjmy, výdaje

pozemků, bez nároku na odměnu.
Nyní  k  výnosům  z  prodeje  pozemků. 

Původní  prodejní  cenu  stanovilo  obecní 
zastupitelstvo na 1580 Kč za 1 m2. Prodej 
se však poměrně dlouho nehýbal. Pak se 
začala  zajímat  o  koupi  pozemků  firma 
Wolf-System,  zaměřená  na  výstavbu 
rodinných  domů.  Došlo  k  jednání  mezi 
obcí a vedením firmy, jejímž výsledkem 
bylo,  že  firma  Wolf-System  koupí  tři 
pozemky  za  cenu  1100  Kč  za  1  m2,  na 
kterých postaví tři domy. To, že se v dané 
lokalitě  skutečně  začalo  stavět,  přispělo 
jistě  k  rozhýbání  zájmu o koupi  dalších 
pozemků.  K  oživení  zájmu  přispělo 
také  snížení  původně  stanovené  ceny 
na 1380 Kč. Za  tuto cenu bylo prodáno 
celkem všech zbylých jedenáct pozemků. 
U  některých  pozemků  schválilo  zastu-
pitelstvo slevy na ceně, pokud byla užitná 
hodnota  pozemku  omezena  vedením 
dálkového  telefonního  kabelu  po  dvou 
stranách  pozemku  nebo  sloupem  elek-
trického vedení. Tak se slevou 50 tisíc Kč 
byly  prodány  tři  pozemky  a  jeden  poze-
mek  byl  prodán  se  slevou  100  tisíc  Kč, 
protože byly u něho oba důvody ke slevě. 
Prodej  všech  pozemků  byl  dokončen 
v  roce  2014  a  celkové  tržby  z  prodeje 
stavebních pozemků na  lokalitě 1/6  činí 
15   884   293  Kč  a  objevily  se  postupně 
v  rozpočtech obce za  roky 2010 – 2014 
jako kapitálový výnos. Z toho byla ještě 
v  příslušných  letech  (do  roku  2015)  pla-
cena  daň  z  převodu  nemovitostí  v  cel-
kové výši 590 905 Kč, takže čistý výnos 
po  odečtení  všech  nákladů  a  daně  činí  
10  455  312 Kč.

Jak  zmíněno  výše,  výnosy  z  prodeje 
přicházely na účet obce postupně, ale bylo 
nám  jasné,  že  se  nemohou  jen  tak  roz-
plynout v rozpočtu na běžný provoz obce, 
ale měly by  sloužit  k vytvoření  trvalých 
hodnot  v  majetku  obce  a  ve  prospěch 
občanů. Tento princip se uplatnil například 
u  dlouho  požadovaného  zpevnění  ulice 
U Vodojemu, kde byl  povrch  řešen  zám-
kovou dlažbou. Stálo to včetně projektové 
dokumentace  1   760   483  Kč. Obec dále 
koupila  v  dražbě  pozemek  (orná  půda) 
parc.č. 66/29 o výměře 10 662 m2,  ležící 
u zlončické silnice za 222  125 Kč a zapla-
tila z toho daň z převodu nemovitostí 8 888 
Kč. Další investicí bylo rozšíření veřejného 
osvětlení v ulici Na Vartě a v Dolánecké, 
které stálo celkem 65  553 Kč. Hlavní část 
prostředků z prodeje stavebních pozemků 
byla  ovšem  určena  na  získání  a  rekon-
strukci  hospody  se  sálem  v  čp.  16.  Na 
její koupi v dražbě vynaložila obec přímo 
450 tisíc Kč a další dva miliony korun ve 
formě předčasné úhrady pětimilionového 
úvěru, který si na  tento účel musela vzít. 
V  této  souvislosti  obec  také  musela  za-
platit daň z převodu nemovitostí ve výši 
218  tisíc  Kč.  Pro  úhradu  budoucích 
nákladů  s  rekonstrukcí  hospody  uložila 
obec na spořící účet u Poštovní spořitelny 
dva miliony Kč a na  termínovaný vklad  
u J &T banky 3,5 milionu Kč. Kromě toho 
vykazuje obec k 31. 12. 2015 na běžných 
účtech  celkem  3   081   729  Kč,  z  čehož 
hradí kromě běžných provozních výdajů i 
náklady (258  450  Kč) na projektovou do-
kumentaci rekonstrukce č. p. 16 a povinné 
poplatky.  Lze tedy zcela jednoznačně říci, 

že mimořádný kapitálový výnos z prodeje 
stavebních  pozemků  se  nerozplynul  ve 
financování běžného provozu obce, ale je 
používán k vytváření trvalých hodnot, na 
prvním místě k vybudování  společensko 
kulturního  střediska  v  čp.  16  v  podobě, 
na  kterou  bychom  bez  tohoto  zdroje 
prostředků nemohli vůbec pomyslet.

Celá  akce  zastavění  lokality  1/6 
byla  průběžně  předmětem  kon-
troly  hospodaření  krajským  úřadem 
a  v  loňském  roce  i  předmětem  kontroly 
finančního i kontrolního výboru obce. Kon-
trola  krajského  úřadu  nás  upozornila  na 
nedostatečné oznámení záměru o prodeji 
pozemků (nevisel na úřední desce po dobu 
15 dnů, ale prodej byl oznamován pouze 
prostřednictvím webových stránek v sekci 
Novinky,  ve  zpravodaji  a  na  webových 
stránkách  realitních  kanceláří).  Další 
výtka se týkala skutečnosti, že v kupních 
smlouvách  je  uvedeno  datum  schválení 
prodeje  zastupitelstvem,  ale  v  zápisech 
ze zasedáních zastupitelstva  to vždy uve-
deno není. V dalším období jsme se snažili 
věnovat  větší  pozornost  zápisům,  aby 
k  těmto  nedostatkům  nedocházelo.  Náš 
kontrolní  výbor  při  kontrole  v  loňském 
roce došel k obdobným výsledkům  jako 
kontrola  z  krajského  úřadu.  Nutno  však 
zdůraznit, že o veškerých prodejích bylo 
zastupitelstvo  plně  informováno,  prode-
je  projednávalo  a  o  nich  rozhodovalo. 
Finanční výbor při své kontrole neshledal 
žádné  nedostatky  v  průběhu  celé  akce 
zastavění lokality 1/6.
� V.�Sýkorová
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V době od vydání posledního čísla 
zpravodaje  se  sešlo  obecní  zastupi-
telstvo na veřejném zasedání dvakrát. 
Poprvé to bylo 29. prosince minulého 
roku za plné účasti všech zastupitelů 
a  osmi  dalších  občanů.  Hlavním  ob-
sahem  jednání  byly  záležitosti  obec-
ního  rozpočtu.  Naposledy  se  zastu-
pitelstvo  ještě  vrátilo  k  rozpočtu  na 
rok  2015  posledním  rozpočtovým 
opatřením, kterým podle skutečného 
vývoje  zvýšilo  rozpočtované  příjmy 
celkem o 601 500 Kč a rozpočtované 
výdaje o 175 800 Kč. Poté projednalo 
návrh  rozpočtu  na  rok  2016,  který 
byl  v  zákonné  lhůtě  zveřejněn  na 
nástěnkách  v  obci  a  na  webových 
stránkách.  Nepřišly  k  němu  žádné 
písemné  připomínky.  Zastupitelé 
na  interní  pracovní  poradě  před 
veřejným  zasedáním  navrhli  několik 
drobných  úprav  ve  výdajových 
položkách, které snížily celkový roz- 
sah  výdajů  o  14  tis.  Kč. V  konečné 
podobě  byl  rozpočet  schválen  jako 
rozpočet  schodkový  s  celkovými 
příjmy  ve  výši  4 107  tis.  Kč  a  výda-
ji  ve výši  4 238  tis.  Kč  a  je  v  úplné 
podobě  uveden  na  jiném  místě 
v tomto čísle zpravodaje. S obecním 
rozpočtem  na  rok  2016  schválilo 
zastupitelstvo  i  závazné  rozpočtové 
ukazatele mateřské školy.

Posledním  usnesením,  týka-
jícím  se  rozpočtu,  bylo  schválení 
rozpočtového  výhledu  na  rok  2017. 
Pro  tento  rok  se  počítá  s  příjmy 
zhruba  na  úrovni  roku  2016,  ale 
u  výdajů  se  plánuje  značný  nárůst 
celkem na 7 500 tis. a  to v důsledku 
předpokládaných investičních výdajů 
spojených  s  rekonstrukcí  čp.  16  ve 
výši kolem 4 milionů Kč.

V  dalším  jednání  zastupitelstvo 
schválilo plán inventarizace obecního 
majetku  a  doplnilo  inventarizační 
komisi ve složení Petra Šaňková, Lud-
mila  Szöllösová  a  Andrea  Zoulová 
o Kateřinu Vojtíškovou pro inventuru 
pozemků a Jiřího Řezáče a Františka 
Bočana  pro  inventuru  skladu.  
Termín  inventarizace  byl  stanoven 
pro dny od 2. 1. do 15.  l. Zastupitel- 
stvo také projednalo zprávu finančního 
výboru,  přednesenou  panem  Feixem 
a vzalo ji bez připomínek na vědomí. 
Zprávu kontrolního výboru o prodeji 
stavebních  parcel,  přednesenou  paní 
Vojtíškovou, ke které se vyjádřila sta-
rostka  obce  a  byla  vedena  delší  dis-
kuse,  uložilo  zastupitelstvo  doplnit 
o  podpisy  členek  výboru  a  přednést 
ji  na  příštím  zasedání  zastupitel-
stva. Bylo dohodnuto,  že  souhrnnou 
zprávu o prodeji stavebních pozemků 
v  lokalitě  1/6  zpracuje  do  příštího 
čísla  zpravodaje  starostka  obce.  Je 
uveřejněna  na  jiném  místě  tohoto 
čísla.

Posledním  usnesením  bylo  
schválení smlouvy o zřízení věcného 
břemene  ve  prospěch  Pražské  plyná-
renské  Distribuce  a.s.  na  pozemku 
parc.č.  66/34  (Dolánecká  ulice)  za 
jednorázovou náhradu ve výši 11 600 
Kč.

V různém pak podala starostka řadu 
aktuálních  informací  např.  o  situaci 
v  autobusové  dopravě  v  souvislosti 
s  opravou  mostu  ve  Vodochodech, 
o  kterých  je  pojednáno  na  dalších 
stránkách tohoto čísla zpravodaje.

Druhé  zasedání  se  konalo  dne 
27.  ledna  za  účasti  pěti  zastupitelů 
(dva omluveni) a čtyř dalších občanů. 
Hlavním  bodem  programu  bylo  

schválení  žádosti  o  dotaci  na  pro-
jekt  Obnova  veřejného  osvětlení 
v  ulici  Pražská  a  na  návsi  z  Fondu 
rozvoje  měst  a  obcí  Středočeského 
kraje  a  žádosti  na  projekt  Udržení 
provozu přívozu z Fondu cestovního 
ruchu  Středočeského  kraje.  Cel-
kové  náklady  na  obnovu  veřejného 
osvětlení  jsou plánovány na 424 748 
Kč  a  požadovaná  dotace  by  pokryla 
80  %  těchto  nákladů.  Na  přívoz  je 
požadována  dotace  v  maximálně 
možné výši 100 tis. Kč se spoluúčastí 
obce  ve  výši  45%.  Zastupitelstvo 
nesouhlasilo  se  změnou  dosavadní 
dotační politiky na provoz vltavských 
přívozů  a  její  přeřazení  z  krajského 
rozpočtu  na  dopravu  do  rozpočtu 
cestovního  ruchu  a  obecní  úřad 
bude v této věci spolu s dalšími zain-
teresovanými  obcemi  s  krajským 
úřadem dále jednat.

V  dalším  jednání  schválilo  zastu-
pitelstvo  uzavření  smlouvy  o  vypra-
cování  prováděcí  dokumentace  ke 
stavbě  (rekonstrukce  čp.  16)  a  sou- 
pisu  prací  za  částku  188 925  Kč 
včetně  DPH  s  ateliérem APA,  který 
zvítězil  v  soutěži  o  ideové  řešení 
stavby  a  zpracoval  také  dokumen-
taci  k  žádosti  o  stavební  povolení. 
V průběhu zpracování prováděcí doku-
mentace svolá obecní úřad společnou 
schůzku architektů s občany, na které 
se  seznámí  s  projektem  a  mohou 
uplatňovat své návrhy a připomínky.

Na  žádost  stávajícího  nájemce 
hospody  souhlasilo  zastupitelstvo  se 
změnou  dosavadní  nájemní  smlou-
vy  (jde  jen  o  formální  stránku  věci), 
kdy  firmu  Starfiko  s.r.o.,  kterou  za-
stupoval  pan  Julius  Kovács  jako 
jednatel,  nahradí  pan  Julius  Kovács 

jsem  k  částce  5,53  mil  Kč.  Nejvyšší  výdaje  představovalo 
zasíťování, výstavba komunikace a veřejné osvětlení (3,8 mil 
Kč, Envos), dále odměna za zprostředkování prodeje (591 tis 
Kč Invest Czech, 162 tis Kč M & M Reality), daň z převodu 
nemovitostí  (591  tis Kč) a elektrifikace  lokality  (88  tis Kč, 
Elektro Plus). Ostatní jednotlivé výdaje nepřesáhly 80 tis Kč.

Hospodaření  s veřejnými prostředky klade určité nároky 
na  informování,  zejména  o  provedených  i  plánovaných 
větších  investicích. Domnívám se, že  je dobré udělat si  tzv. 
čistý stůl – už proto, že nás teď čeká rekonstrukce hospody. 
A o to jsem se pokusila.
� Kateřina�Vojtíšková

z jednání obeCního zastupitelstva
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Ostatní náležitosti smlouvy se nemění 
a  stará  smlouva končí  platnost  dnem 
podpisu smlouvy nové.

Posledním  usnesením  bylo  
schválení  přistoupení  obce  do  Fon-
du  Zlatého  pruhu  Polabí  s  ročním 
poplatkem  2  Kč  na  obyvatele.  Fond 

usnadňuje  propagaci  obce  v  oblasti 
cestovního  ruchu.  V  různém  pak  po-
dala  starostka  řadu  aktuálních  infor-
mací, které  jsou rozvedeny na  jiných 
stránkách  tohoto  čísla  zpravodaje 
a  paní  Vojtíšková  předala  zastupitel-
stvu zápisy z posledních dvou jednání 

výboru  a  informovala  o  plánovaných 
akcích  kontrolního  výboru.  Obec  se 
také  připojí  dne  10.  března  k  akci 
Vlajka pro Tibet na výzvu společnost 
Lungta, i když v diskusi zazněly i od-
mítavé názory k této akci.
  v-ch-

ROZPOČET NA ROK 2016 v tisících Kč

ROZPOČTOVÉ  PŘÍJMY
paragr. položky

0 1111 Daň z příjmů fyz.osob ze závislé činnosti 550
1112 Daň z příjmů fyz.osob ze samost.výd.čin. 10
1113 Daň z příjmů fyz. osob z kapitál. výnosů 70
1121 Daň z příjmů právnických osob 620
1211 Daň z přidané hodnoty 1200
1332 Poplatky za znečišťování ovzduší 1
1337 Poplatek za likvidaci komunálního odpadu 250
1341 Poplatek ze psů 10
1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství 12
1351 Odvod z výtěžku z provozování loterií 10
1361 Správní poplatky 2
1511 Daň z nemovitosti 360
2460 Splátky půjček obyvatelstvu 28
4112 Neinvest. přij.transfery ze st.rozpočtu 57
4121 Neinvestiční přijaté transfery od obcí 200
4122 Neinvestiční přijaté transfery od krajů 0

3314 Činnosti knihovnické 3
3315 Činnost muzeí a galerií 150
3319 Ostatní záležitosti kultury 310
3412 Sportovní zařízení v majetku obce 1
3421 Využití volného času dětí a mládeže 20
3613 Nebytové hospodářství 80
3639 Komunální služby a územní rozvoj 12
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 10
3725 Ekokom 40
4329 Ostatní sociální pomoc dětem a mládeži 1
6171 Činnost místní správy 20
6310 Obecné příjmy a výdaje z fin. operací 80

PŘÍJMY CELKEM 4107

ROZPOČTOVÉ   VÝDAJE
2212 Silnice 18
2221 Provoz veřejné silniční dopravy 170
2232 Provoz vnitrozemské plavby 50
3111 Mateřské školy 240
3113 Základní školy 160
3141 Stravování důchodci 2
3314 Činnosti knihovnické 70
3315 Činnosti muzeí a galerií 290
3319 Ostatní záležitosti kultury 390
3341 Rozhlas a televize 2
3412 Sportovní zařízení v majetku obce 20
3419 Ostatní tělovýchovná činnost 10
3421 Využití volného času dětí a mládeže 40
3613 Nebytové hospodářství 220
3631 Veřejné osvětlení 80
3639 Komunální služby a územní rozvoj 40

ROZPOČET NA ROK 2016 v tisících Kč

ROZPOČTOVÉ  PŘÍJMY
paragr. položky

0 1111 Daň z příjmů fyz.osob ze závislé činnosti 550
1112 Daň z příjmů fyz.osob ze samost.výd.čin. 10
1113 Daň z příjmů fyz. osob z kapitál. výnosů 70
1121 Daň z příjmů právnických osob 620
1211 Daň z přidané hodnoty 1200
1332 Poplatky za znečišťování ovzduší 1
1337 Poplatek za likvidaci komunálního odpadu 250
1341 Poplatek ze psů 10
1343 Poplatek za užívání veřejného prostranství 12
1351 Odvod z výtěžku z provozování loterií 10
1361 Správní poplatky 2
1511 Daň z nemovitosti 360
2460 Splátky půjček obyvatelstvu 28
4112 Neinvest. přij.transfery ze st.rozpočtu 57
4121 Neinvestiční přijaté transfery od obcí 200
4122 Neinvestiční přijaté transfery od krajů 0

3314 Činnosti knihovnické 3
3315 Činnost muzeí a galerií 150
3319 Ostatní záležitosti kultury 310
3412 Sportovní zařízení v majetku obce 1
3421 Využití volného času dětí a mládeže 20
3613 Nebytové hospodářství 80
3639 Komunální služby a územní rozvoj 12
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 10
3725 Ekokom 40
4329 Ostatní sociální pomoc dětem a mládeži 1
6171 Činnost místní správy 20
6310 Obecné příjmy a výdaje z fin. operací 80

PŘÍJMY CELKEM 4107

ROZPOČTOVÉ   VÝDAJE
2212 Silnice 18
2221 Provoz veřejné silniční dopravy 170
2232 Provoz vnitrozemské plavby 50
3111 Mateřské školy 240
3113 Základní školy 160
3141 Stravování důchodci 2
3314 Činnosti knihovnické 70
3315 Činnosti muzeí a galerií 290
3319 Ostatní záležitosti kultury 390
3341 Rozhlas a televize 2
3412 Sportovní zařízení v majetku obce 20
3419 Ostatní tělovýchovná činnost 10
3421 Využití volného času dětí a mládeže 40
3613 Nebytové hospodářství 220
3631 Veřejné osvětlení 80
3639 Komunální služby a územní rozvoj 40
3721 Sběr a svoz nebezpečných odpadů 25
3722 Sběr a svoz komunálních odpadů 240
3723 Sběr a svoz velkoobjemových odpadů 140
3745 Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 150
4329 Ostatní sociální pomoc dětem s mládež 1
5511 Požární ochrana 28
6112 Zastupitelstva obcí 670
6171 Činnost místní správy 900
6310 Obecné příjmy a výdaje z fin. Operací 32
8124 Uhr.spl.dlouhodobě přij.půjčených prostř. 250

VÝDAJE CELKEM 4238

Příjmy: 4107
Výdaje: 4238

-131
Schodek ve výši 131 tisíc bude krytý z finančního zůstatku na bežném účtě. 

Návrh rozpočtu vyvěšen dne: 13.12.2015

Svěšeno dne: 29.12.2015

běžném účtě

Opět�proběhne�v�naší�knihovně�společně�se�stovkami�dalších�knihoven�a�to�v�pátek�1.�dubna�od�19�hodin.�
Zveme�všechny�děti�od�tří�do�patnácti� let�na�večer�s�hrami,�kvízy�a�hlavně�čtením.�Čte�se�tak�dlouho,�dokud�
neusne�poslední�nocležník…

Nutné�vybavení:�karimatka,�spacák.�Navíc�možno�přibalit�tenkou�deku,�polštářek,�oblíbenou�hračku,�kartáček�
na�zuby,�pastu.�Pití�zajištěno.

V�případě�zájmu�stačí�vyplnit�přihlášku,�která�je�na�webových�stránkách�obce�nebo�na�obecním�úřadě�a�pos-
lat�mailem�či�vhodit�do�hnědé�schránky�na�obecním�úřadě�nejpozději�do�25.�března!�Kapacita�knihovny�je�pro�
spaní�dětí�omezená.�Proto�při�větším�počtu�zájemců�mají�na�přespání�přednost�starší�děti.�Pití�a�malé�občerstvení�
zajištěno.� V.�Sýkorová

Noc s ANderseNem
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Když jsme v létě poprvé slyšeli o uzavření Vodochod, nevy-
padalo to zas tak zle - tři měsíce se dají zvládnout. Brzy se ale 
ukázalo, že úplná přestavba mostu bude trvat déle a uzavírka 
potrvá do konce června 2016. Vážím si toho, že ROPID nabídl 
od února variantu objížďky a cestující už nemusí přecházet ve 
Vodochodech.

Přeprava linkou 374 se totiž od září stala trochu noční můrou. 
Kdo mohl, začal více jezdit autem, čemuž nahrála nízká cena 
benzinu. Jízdní řád proti roku 2014 prořídl a jízdné se zvýšilo, 
protože autobus jede déle. Nejvíc lidí si stěžovalo na rozdělení 
trasy a pěší přechod ve Vodochodech. Několikrát ujel návazný 
autobus,  starší  a  nemocní  měli  problém  kopec  zvládnout,  sa-
ma jsem po tmě za deště skončila v Hošticích, protože jsem si 
nevšimla, že tam spoj končí. Za dobrého počasí zdravý člověk, 
který nic netáhne, může považovat asi 400 m dlouhý přechod 
ve Vodochodech  za  pěknou  procházku. Ale  co  člověk,  který 
je  starší,  nemocný,  má  bolavou  nohu,  nese  tašku  nebo  veze 
kočárek, když je zima, tma, náledí, když prší, sněží? To je něco 
jiného.

Proto jsem napsala „těm nahoře“ dopis, který měl zachytit 
hlas  cestujících  a  sdělit,  že  nebylo  zvoleno  dobré  řešení  do-
pravní situace a je potřeba hledat přijatelnější ve spolupráci s ob-
cemi. Uvedla jsem též, že si lidé přejí, aby byly v co nejkratší 
době  dokončeny  práce  a  zprůjezdněny Vodochody.  Uzavírka 
se týká i těch, kteří autobusem nejezdí. Aby dopis získal váhu, 
sbírala jsem podpisy od lidí, které situace trápila. Připojila se 
většina zastupitelů, dokonce mne povzbuzovali i někteří řidiči. 
Dopis s bezmála sedmdesáti podpisy jsem odeslala na začátku 
ledna ROPIDu, kopie směřovala na Středočeský kraj, Krajskou 
správu a údržbu silnic KSÚS (zadavatel stavby), Super-Krete 
Czech (zhotovitel), ČSAD (dopravce), obec Vodochody.

Jak asi víte, ROPID navrhl nový jízdní řád a proběhla schůzka 

za  účasti  starostů.  To,  že  jezdí  všechny  spoje  přes  Postřižín 
považuji za úspěch, přestože řešení není ideální. Několik spojů 
končí v Hošticích a autobus nezajíždí do Vodochod. Na druhou 
stranu mohu z vlastní zkušenosti doporučit přestup u Aera (370, 
372), kterým se u některých spojů dá ušetřiti víc než 10 minut.

Chtěla bych doplnit, že za uzavírku nemůže obec Vodochody. 
Zadavatelem stavby  je příspěvková organizace Středočeského 
kraje KSÚS. Ta bohužel s obcemi nejednala otevřeně a férově, 
nedala včas kompletní informace na stůl. Když jsem v prosinci 
hledala informace, našla jsem na internetu i smlouvu, podle níž 
má firma na dokončení stavby 8 měsíců, což vychází někdy do 
konce května 2016.

Odbor dopravy Středočeského kraje mi napsal, že „zhotovi-
tel předpokládal, že stavbu zprovozní, byť provizorně, před kon-
cem stavební sezóny 2015, požádal o uzavírku do 15. 12. 2015. 
Z důvodu neočekávaného rozšíření přípravných prací došlo 
k posunu zahájení vlastní výstavby a původní předpoklad zho-
tovitele o časovém průběhu stavby se tak nenaplnil, proto bylo 
požádáno o prodloužení uzavírky do 30. 6. 2016.“ Stavební 
práce by měly být obnoveny v březnu a při dobrých podmínkách 
má být stavba dokončena do konce května. Pevně v to doufám.
Odpověděl mi i ředitel ROPIDu. Ale ani po měsíci jsem nezís-
kala odpověď na otázky, které jsem spolu s dopisem zaslala Bc. 
Dvořákovi, řediteli KSÚS.

Nyní je otázka, jak financovat přívoz, na který obci kraj už 
zřejmě nebude přispívat tolik, jako v minulých letech.

Děkuji  všem,  kdo  se  zasadili  o  změnu,  připojili  svůj  pod-
pis,  a  těm,  kteří  využívají  veřejnou  dopravu,  pokud  mohou.
Přála bych si, aby bylo takových lidí co nejvíc kvůli životnímu 
prostředí. Autobus má své výhody, dá se povídat, číst, pospávat. 
Auto má  také výhody, uznávám, ale v Praze  je auto problém 
sám o sobě.    Kateřina�Vojtíšková

Jako každý rok, tak i letos se odehrál novoroční turnaj v no-
hejbale. Tentokrát proběhl již jubilejní dvacátý ročník. Jak ob-
divuhodné. Vzhledem k mému silvestrovskému pracovnímu 
nasazení, byl Nový  rok bez známek únavy a po zmínce od 
přátel, ať se zúčastním turnaje, jsem neváhal. Říkal jsem si, je 
to jubilejní, možná přijdu, uvidím, zvítězím… Jak troufalé!

Účast byla hojná a po regulérním losování bez notáře jsme se 
pustili do boje. Asi náhoda svedla do naší trojky nejnižší věkový 
průměr.  Kromě  mne  ještě  Petra  Švitorku  a  Vojtěcha  Zoulu. 
Jdeme  na  to!  Jak  říká  Zdeněk  Svěrák  ve  filmu Vratné  láhve 

„chce to rychlé nohy, znalost terénu a rychlé rozhodování“, navíc 
jako bonus naše mládí. Z celkového skóre 0:6 ze tří zápasů, se 
naše aktiva nesmazatelně řítí do propasti jménem ostuda. Drazí 
nohejbalisté nám uštědřili pořádnou lekci.

Jubilejní  dvacátý  ročník  po  napínavém  finále  nakonec 
vyhrála trojice ve složení Jindřich Zoula,Václav Fanta a Honza 
Bush z Klecánek. Navíc nejstarší účastník Václav Fanta vyhrál 
již po osmé!!! Vyhlášení vítězů se obešlo bez incidentu, tedy 

až na infiltraci posledního týmu mezi vítěze a oslavami s ni-
mi…

Snaha držet krok s drahými nohejbalisty se nesla v podobě 
přesunu  na  ekologické  rikše  pana  Kukelky  do  místního  po-
hostinství.  Tam  nás  čekal  stůl  vybraných  lahůdek  drahých 
poloviček  a plnění  bezedného poháru bublinkovým vinným 
nápojem.Vím jistě, že nikdo nepřelil a asi nikdo nikdy v bu-
doucnu  nepřelije.  Můj  tým  se  začal  rozpadat,  nejdřív  kvůli 
rodinným  povinnostem  prvého,  pak  kvůli  bolestem  hlavy 
druhého. Zůstal  jsem v tom sám se svými drahými nohejba- 
listy.Ve víru oslav se zničehonic začala linout píseň Poupata od 
slavného M. D. a přišla na řadu kulturní vložka v podobě vy- 
stoupení profesionálních mažoretek. Musím konstatovat, že to 
bylo velkolepé, překvapivé a závěrem si vydobyly zasloužené 
dlouhé ovace.

Drazí páni nohejbalisté, přeji Vám pevné zdraví do dalších 
let, spousta elánu, pozitivního myšlení a štěstí ve hře!

Petr�Olbert

veřejná doprava v době uzavírky 

drAzí NohejbAlisté… 

běžném účtě
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Letošní masopust byl trochu jiný než v minulých letech. 
Počasí bylo jako z „ladovské zimy“, takové, jaké k maso-
pustu patří. Ale na druhou stranu počasí právě způsobilo, 
že se letos zúčastnilo méně lidí. Vydatné sněžení a tudíž 
možné kalamity na silnicích některé návštěvníky zřejmě 
odradilo.  Neodradilo  však  turistický  spolek  Pohoda, 
který již čtvrtým rokem navštěvuje náš masopust a jeho 
vedoucí  pan Veselý  se  vždy  účastní  soutěže  v  pojídání 
jitrnic. Ta byla  letos  trochu  jiná. Soutěžící  s potěšením 

„kvitovali“, že jitrnice nebyly studené a bylo to hned znát, 
jak  jim  rychle  klouzaly  do  krku.  Maxijedlík  z  Bystré 
u Poličky se opět zúčastnil a opět vyhrál. Ale nutno říct, 
že  to  bylo  těsné,  „šlapalo  mu  na  paty“  mládí.  Bylo  to 
naše domácí mládí a to Martin Melichar z Vltavské, který 
skončil jako druhý.

Letos poprvé jsme také vyzkoušeli budoucí sál. Vzhle- 
dem  k  počasí  jsme  do  něho  přemístili  prodej  nápojů 
a teplého jídla a posezení pro návštěvníky.

Průvod byl veselý a velmi přičinlivý, když sebou měl 
celou uklízecí četu. Moc děkujeme všem, kteří otevřeli 
a pohostili nás. Letos jsme vybrali 2227 Kč. Vydatně k to-
mu přispělo i prasátko, které si statečně lehalo před auta, 
dokud nezjihlo srdce řidiče a nenasypal kominíčkovi pár 
drobných…

Velké  poděkování  patří  všem,  kteří  se  masopustu 
aktivně zúčastnili, ať už v nápaditých maskách nebo stáli 
za pultem a prodávali, pomáhali řezníkovi, připravovali 
náves,  vozili  věci  a  prostě  přiložili  ruku  k  dílu  všude, 
kde  bylo  potřeba.  Doufejme,  že  i  příští  masopust  bude 
vydařený!   V.�Sýkorová

masopust za námi

u platba za vyvážení odpadu musí být 
uskutečněna do konce února (alespoň první část platby, 
resp. do úterý 23. 2. ). Bez nové známky nebude vaše 
popelnice počínaje březnem vyvezena.

u  týdenní vyvážení v rámci sezónního 
svozu končí dnem 16. dubna a začíná opět 15. října. 
Poznamenejte si do kalendáře.

u  kontejnery na velkoobjemový odpad 
budou přistaveny na návsi ve dnech 7. – 10. dubna.

u  nebezpečný odpad bude sbírán v sobotu 
2. dubna od 11.30 do 12 hodin.

u pokusné svítidlo již druhé v pořadí bylo na 
čtrnáct dní nainstalováno na sloup veřejného osvětlení 
u  muzea  za  účelem  výběru  nejvhodnějšího  typu  pro 
budoucí  rekonstrukci  veřejného  osvětlení,  na  kterou 
byla podána žádost o dotaci.

u  s architekty nad dokumentací k pro-
vedení rekonstrukce hospody  diskutovala 
skupina  občanů  na  veřejném  setkání,  organizovaném 
z iniciativy obecního úřadu. Z diskuse vzešlo několik 
drobných námětů k upřesnění dokumentace, ale hlavní 
námět na obnovu původního komínu v sále se ukázal 
v  důsledku  dříve  provedených  stavebních  úprav  jako 
nerealizovatelný. Pokud v budoucnu se ukáže potřeba 
zřídit v sále topení na pevná paliva, bude řešeno v čelní 
stěně  směrem  ke  statku  přistavěním  komínu  zvenčí. 
Dnešní  projekt  s  tím  zatím  nepočítá.  Další  schůzka 
s architekty se uskuteční v březnu.

u nový koberec v herně mateřské školy 
byl  položen o  jarních prázdninách. Má  lepší  izolační 
vlastnosti  a  je  tedy  teplejší. Vyhovělo  se  tak  návrhu 
ze  strany  rodičů.  Koberec  i  s  pokládkou  stál  21  tisíc 
Kč.  Starý  koberec  je  k  dispozici.  Informace  na  obec-
ním úřadě.

u pec na keramiku pro keramický kroužek ve 
školce se pokazila. Pokud se ji nepodaří opravit, bude 
zakoupena nová.

u  nový autobusový řád  platí  od  1.  února 
po  dobu  rekonstrukce  mostu  ve  Vodochodech.  Bylo 
vyhověno  žádosti  obce,  podpořené  peticí  několika 
desítek  občanů,  aby  všechny  spoje  byly  řešeny  bez 
přestupování  objížďkou  přes  Postřižín  a  Odolenou 
Vodu.  Počet  spojů  byl  o  několik  málo  v  odpoled-
ních  a  podvečerních  hodinách  snížen,  ale  i  tak  lze 
považovat  toto  řešení  za  dané  situace  za  celkem  ro-
zumný  kompromis.  Určitým  záporem  řešení  je,  že 
nemáme  autobusové  spojení  s  Vodochody,  kde  sídlí 
pošta.  Ten  mohou  pociťovat  zejména  občané,  kteří 
nemají možnost využít  automobilové dopravy vlastní 
nebo svých příbuzných a zdravotní stav jim nedovoluje 
dojít na poštu pěšky nebo na kole. V takovém případě 
se mohou obrátit na starostku nebo místostarostu a  ti 
dopravu zařídí. Nové jízdní řády si mohou občané vy- 
zvednout na obecním úřadě.

u  kotlíkové dotace  jsou  určeny  těm,  kteří 
mají  starý  kotel  na  pevná  paliva.  Majitelé  rodinných 
domů s tímto vytápěním mohou požádat na Krajském 
úřadě Středočeského kraje o dotaci na nový, moderní 

zprávy z obecNího úřAdu
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masopust za námi
kotel, který má dokonalejší spalování a nevypouští do 
ovzduší  tolik škodlivin. Žádosti  se podávají do 15. 9. 
t.r.

u turistický pochod máslovická šlápota 
se  uskuteční  v sobotu 16. dubna.  Opět  budou  trasy 
z  Prahy,  Klecan,  Odolené  Vody,  Kralup,  Líbeznic 
a  Máslovic.  Plakáty  budou  vyvěšeny  včas  na  obou 
nástěnkách v obci a na webových stránkách obce.

u zápis do mateřské školy máslovice se 
koná ve středu 18. května.
Zájemci o umístění dětí do zdejší mateřské školy si mo-
hou 11. května vyzvednout přihlášky u paní ředitelky 
školy.

u postřižín zůstane i nadále průjezdný, 
protože  informace o uzavření Postřižína pro dopravu, 
která  se  začala  šířit  Máslovicemi,  se  nezakládá  na 

pravdě. Postřižín sice hodlá opravovat ulice a to i Más-
lovickou,  po  které  všichni  včetně  autobusu  jezdíme, 
ale s opravou této ulice musí počkat až do dokončení 
rekonstrukce mostu ve Vodochodech.

u  v  kauze letiště vodochody  versus  Mi- 
nisterstvo  životního  prostředí  se  od  minulého  vydání 
zpravodaje  neudálo  nic  zásadního  a  to  proto,  že  sice 
byl  14.  prosince  vydán  rozsudek  Městského  soudu 
v  Praze  ve  prospěch  Letiště Vodochody  a.s.,  ale  byl 
pouze  vyvěšen  na  úřední  desce,  nebyl  účastníkům 
řízení  doručen  i  s  odůvodněním  a  tudíž  ani  nemohla 
uplynout  lhůta  pro  odvolání.  Navíc  Městský  soud 
v Praze prodloužil  lhůtu pro vypracování odůvodnění 
svého rozsudku až do 14. března. Veškeré dokumenty 
ke kauze Letiště jsou na webových stránkách obce pod 
složkou Obecní úřad / Kauza Letiště Vodochody.
 
  V.�Sýkorová

Při silnici do Zlončic leží proti letišti malé políčko v dolíku, který odděluje od okolních lánů křovinami zarostlý svah. 
Toto políčko byl původně hliník, kde se těžila cihlářská hlína (odborně zvaná spraš) a dnes je to jediné, co připomíná, že 
v Máslovicích byla cihelna. Ležela sice už ve zlončickém katastru těsně na hranici s naším katastrem, ale patřila k más-
lovické usedlosti čp. 1. Obytný domek cihláře byl na druhé straně hned u silnice a o kus dále byly vlastní objekty cihelny. 
Podle popisu architekta Ferdinanda Pokorného z Kralup nad Vltavou ze dne 1. října 1913 tu byly dvě pece na pálení, 
sušárna na tašky a sušárna na cihly a otevřená kolna na sušení. Kromě toho tu byly dvě studny s rozvodným potrubím po 
celé cihelně a několik nádrží na dešťovou vodu. U obytného domku o dvou obytných místnostech byl ohrazený dvorek 
se třemi chlévky a kurníkem. Stav sušáren je hodnocen jako ucházející, kdežto stav pecí jako chatrnější hlavně v krovu. 
Cihelna pracovala až do počátku druhé světové války. Tehdy se už hlína netěžila z hliníku na protější straně silnice, ale 
přímo v okolí pecí a sušáren. Po roce 1945 tu byly po jistou dobu shromažďovány vraky vojenských letadel z války před 
dalším zpracováním. Definitivně zmizela cihelna z povrchu zemského na počátku 50. let minulého století, kdy byl při 
stavbě letiště celý objekt zplanýrován a místo se stalo součástí  letištní plochy. Že tu byla cihelna je dnes zapsáno do 
krajiny jen ve formě onoho políčka v dolíku, které bývalo cihlářským hliníkem.   v-ch-

Naše obec se i letos zapojí do celostátní úklidové akce, tentokrát pořádané ve spolupráci s Českým svazem ochránců 
přírody. Cílem akce pro rok 2016 je zapojit mnohem více dobrovolníků (očekává se až 100 tisíc), uklidit ještě více čer-
ných skládek, ale hlavně rozšířit povědomí o této akci mezi širokou veřejnost a vyvolat celospolečenskou diskusi k pro-
blematice černých skládek a nepořádku kolem nás.

Hlavní termín úklidů byl stanoven na sobotu 16. dubna, kdy se v naší obci koná tradiční pochod Máslovická šlápota. 
Proto se úklid obce a okolí uskuteční již 9. dubna! Pomoc každého je srdečně vítána, odměnou nám bude příjemné 
prostředí.

Podrobnosti budou oznámeny také na vývěskách, webových stránkách a rozhlasem.
http://www.uklidmecesko.cz/

  Kateřina�Vojtíšková

historie zapsaná do krajiny i.
másloviCká Cihelna

ukliďme svět, ukliďme Česko
– ukliďme másloviCe a okolí
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Ve svém předposledním psaní jsem dojel autobusem z Au-
clandu  6.  února  2009  do  města  Hastings  na  jihovýchodě 
severního  ostrova,  přímořské  oázy  sadů,  zahrad  a  vinic. 
A netušil jsem, že toto město se mi stane na dalších jedenáct 
měsíců mým druhým domovem.

Byl jsem na místě po dlouhé cestě v cizím prostředí zce-
la  sám,  ale  šťasten,  že  jsem  dosáhl  cíle  cesty. Autobus  za-
stavil uprostřed města, vedle vlakových kolejí a kruhového 
velkého  mělkého  bazénu  s  průzračnou  vodou  a  přilehlým 
malým parkem, lavičkami, bílou hodinovou věží a s maleb-
nými sochami několika ovcí životní velikosti pod ní. Za veder 
si tu lidé smáčejí nohy, dnes si na obvodě bazénu hrály děti. 
To je zdejší střed města. Za bazénem na jednu stranu ubíhá 
pěší zóna, dál na západ s třídou obchodních domů. Já jsem 
se od bazénu vydal na opačnou stranu této třídy, na východ. 
Třída,  která  je  hlavní  ulicí  města  se  jmenuje  Heretounga 
Street.  Název  znamená  maorský  přepis  anglického  jména, 
který v angličtině zní Hastingská ulice. Jakoby novozéland-
ská  vláda  tímto  způsobem  předjímala  smír  občanů  dvou 
hlavních etnik v zemi, menšinových, ale původních Maorů 
a  většinových,  ale  přistěhovaných  kolonistů  především 
z britských ostrovů.

Hned na počátku ulice jsem si všiml nápisu: Hectic Net-
way. Zamířil jsem do prvého patra. Nemýlil jsem se. Bylo to 
počítačové centrum s jakousi  improvizovanou internetovou 
kavárnou. Seděl tam blonďatý dlouhovlasý sympaťák, mohlo 
mu být něco přes dvacet. Představil se mi jako Luis, šéf cen-
tra, a hned, co že si přeji. Sháním ubytování, poraďte mi, já 
na to. Vedle něho byl jeho společník, taky tak něco málo přes 
dvacet, přátelský tlouštík Richard, jak se představil. Oba mě 
ochotně poradili. Hostel neboli jak se tu říká „backpackers“ 
je hned vedle nich na ulici. Sem k nim se pak budu vracet, 
abych tu psal na svém notebooku zprávy domů a přátelům 
po světě. Luis Conolly a Richard Roberts  se  stanou mými 
přáteli,  kteří  mne,  počítačového  analfabeta,  budou  trpělivě 
zasvěcovat do tajemství internetu. Já se jim budu revanšovat 
pozváním na nějaké to pivo. Dodnes si občas napíšeme.

Vyšel jsem na chodník a skutečně kousek vedle byl vstup 
do „backpackers“ čili batůžkářského hostelu s názvem The 
Rotten Apple čili Červavé jablko. Opět jsem musel do prvého 
patra a tam si na recepci domluvil na ubytování. Zadává se na 
týden a platí předem hotově nebo kartou z účtu. Je tady řada 
pokojů od dvoulůžkových až po desetilůžkové. V sezoně se 
cena za lůžko v dvoulůžkovém pokoji pohybuje mezi 120 – 
130  NZ  dolary  za  týden  a  mimo  sezonu  mezi  100  –  110 
dolarů NZ. Ty vícelůžkové pokoje jsou levnější, ale nikdy ne 
pod 80 NZ dolarů. Spí se většinou na palandách, ale jsou tu 
i dvoulůžkové postele ve vybraných dvoulůžácích. Hostel byl 
plný, byla sezona, ale v jednom dvoulůžáku s palandami bylo 
jedno místo volné. Byl tam se mnou asi tak věkem počínající 
šedesátník  Novozélanďan,  který  si  říkal Tasmánec.  Ovšem 
poslední  pravý  domorodý  Tasmánec,  na  ostrově  Tasmánii 
u australských břehů vymřel s Tasmánkou v roce 1878. To- 
hle byl svobodný mládenec, příležitostný dělník, štíhlý, tmavo- 
vlasý, menší postavy, vcelku flegmatik. Rád spal nebo disku-
toval s ostatními ve společenské místnosti hostelu. Byl dobrý 
v kulečníku. Nijak jsme si nevadili a ani moc spolu nemlu-
vili. Bylo to i vinou mé špatné angličtiny, kterou jsem ostatně 
přijel na Nový Zéland zdokonalovat.

Náš hostel měl tu specialitu, že tu byly jednotlivé pokoje 
pojmenovány  podle  světových  cestovatelů.  Na  dveřích  byl 
vždycky  jejich obrázek či  fotka a malá  legenda o nich. Po-
koj, kde jsem byl ubytován, se jmenoval po siru Edmundu 
Hillarym. A psalo se tam o něm mj. toto: „ Novozélandský 
významný horolezec a výzkumník polárník. On a nepálský 
šerpa Tenzing Norkey byli prvními lidmi, kteří vystoupili na 
nejvyšší vrcholek světa Mont Everest, 8848 m n. m., čili 2928 
stop,  29.  5.  1953“.  Tento  uznávaný  novozélandský  hrdina, 
bohužel, zemřel ještě za mého pobytu v srpnu 2009. Během 
svého bydlení tady jsem ještě vystřídal několik pokojů jiných 
slavných cestovatelů, ale o tom a o životě zde až zase příště.

�
� Josef�Břečka
� (Se souhlasem autora redakčně upraveno.)

jAk jsem se ubytovAl v hAstiNgsu

Obecní úřad Máslovice pořádá zájezd do Drážďan na velikonoční 
zahradní veletrh „Dresdner Ostern“ (drážďanské velikonoce) 

spojený s výstavou orchidejí.
V sobotu 19. 3. 2016. Odjezd z Máslovic v 7.30 h, přibližný návrat mezi 20. – 21. hodinou.

Cena: 400 Kč/osobu + vstupné 6,50 Euro, děti 7 – 14 let 3 Euro.
Zájemci, hlaste se, prosím, co nejdříve na obecním úřadě nebo telefonicky na tel.č.: 724 191 246

či mailem: ou@maslovice.cz.
Podle počtu zájemců bude stanovena i velikost autobusu.

Jarní veletrh zve návštěvníky na pestrou nabídku témat z oblasti zahrady, uměleckých řemesel, chovatelství, aktivit 
pro rodiny a trávení volného času. Výstava orchidejí v rámci veletrhu je se sto tisíci vystavovanými květy 

největší v Evropě.
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Nedávno  bylo  naše  zastupitelstvo  osloveno  společností 
Lungta,  abychom  se  připojili  k  mezinárodní  akci  „Vlajka 
pro Tibet“.  10.  3.  je  výročí  povstání Tibeťanů proti  čínské 
okupaci, při kterém bylo zabito 1 milion lidí z 6 milionové-
ho národa. Mnozí si myslí, že Čína přinesla do Tibetu pok-
rok. Ano, nastavěla mosty, vybudovala dálnice, ale  jen pro 
možnost další expanze. Při tom však dochází k potlačování 
národa se svébytnou nábožensky orientovanou kulturou, a to 
brutálním ateistickým režimem.

Historická  data  jsou  jednoduchá. Ve  středověku  to  bylo 
království, které bojovalo tu s Mongoly tu s Číňany a občas 
bylo  i  vítězné.V 18.  a  19.  století  byl Tibet  pod nadvládou 

Mandžuů, ale byli to také buddhisté a nezasahovali do jeho 
vnitřních záležitostí. Situace začala být kritická až po komu-
nistickém převratu v Číně, kde začala ateistická propaganda. 
Nikdo netvrdí, že byl Tibet ráj na zemi, byla  tam chudoba 
i  korupce.  Velmi  poutavě  o  tom  vypráví  francouzská  spi-
sovatelka  a  cestovatelka  Alexandra  David  Neelová,  která 
dosáhla  vysokého  buddhistického  zasvěcení.  Fakt  je,  že 
i jinde ve světě se děje bezpráví, ale proč by Tibet nemohl 
být symbolem všech, kteří jsou okupováni a kterým je vnu-
cována cizí ideologie. Myslím, že jsme si to taky zažili.

Tibetský  dalajláma  říká,  že  nejdůležitější  je  soucítění, 
proto bychom vyvěšením tibetské vlajky měli vyjádřit účast 
všem, kterým je ubližováno.

� Ludmila�Szöllösová

Jak bylo oznámeno na veřejné schůzi za-
stupitelstva 27. ledna, bude dne 10. března 
na obecním úřadu vyvěšena tibetská vlajka 
jako projev podpory myšlence svobodného 
Tibetu a nesouhlasu s jeho okupací Čínou 
a  jejím  potlačením  tibetského  povstání 
v roce 1959. Vyjádřil jsem na schůzi s tím-
to záměrem nesouhlas a zde bych se poku-
sil vysvětlit proč. Za svůj poměrně dlouhý 
život jsem se naučil nedůvěřovat všemu, co 
se do občanů informačními kanály hustí ja-
ko jedině správný názor a proto se snažím 
najít i jiné informace, abych si mohl udělat 
názor vlastní. Nerad jen přitakávám tomu, 
co se v převládajícím tzv. veřejném mínění 
považuje za správné. To se týká i Tibetu.

Především  se  to  týká  pojmu  svobod-
ný  Tibet.  To  můžeme  chápat  ve  dvojím 
slova  smyslu,  tedy  Tibet  jako  svobodný 
stát i Tibet jako stát vnitřně demokratický. 
Seriozní  historické  prameny  dokazují,  že 
kromě raného středověku kolem 8. století 
nebyl Tibet nikdy samostatným státem, ale 
součástí nejprve mongolské a za poslední 
čtyři  století  pak  čínské  říše  s  jistou  au-
tonomii. Formálně samostatným se stal jen 
několik  let  na počátku 20.  století  v době 
hlubokého úpadku Číny z vůle evropských 
koloniálních mocností, aby při překonání 
tohoto  úpadku  po  svržení  císařské  vlády 
byl  opět  spojen  s  nově vzniklou  čínskou 
republikou. Volat tedy po obnově svobod-
ného Tibetu a obviňovat Čínskou lidovou 
republiku  z  agresivní  okupace  Tibetu 
jako cizího státu je volat po něčem, co tu 
nebylo.  Komunisté  po  vítězné  občanské 
válce prostě ovládli celou pevninskou Čínu 

včetně její součástí, kterou Tibet byl.
Pokud  chápeme  heslo  svobodný  Ti-

bet  ve  smyslu  vnitřního  demokratického 
zřízení, jsme zcela mimo realitu. Tibet byl 
až do doby, kdy se stal součástí komunis-
tické Čínské lidové republiky, teokratickou 
diktaturou, kde neomezeně vládla skupina 
vrcholného  lamaistického  duchovenstva 
(lamaismus je tibetská odnož buddhismu) 
a vnitřní poměry připomínaly spíše evrop-
ský středověký feudalismus.

Ještě pár slov k odsuzování vojenského 
zásahu  Číny  proti  tibetskému  povstání 
v roce 1959. Pokud bylo při něm použito 
nepřiměřených  prostředků,  tak  tyto  odsu-
zuji, i když údaje o tom a zejména o počtu 
obětí nelze nezávisle ověřit a bývají často 
tendenčně  značně  nadsazené.  Nemohu 
však  odsoudit  sám  vojenský  zásah  jako 
takový. Žádná vláda nemůže strpět pokusy 
o násilné odtržení nějaké části státu, aniž 
by riskovala jeho rozpad. V dějinách máme 
na to spoustu příkladů a nemusíme pro ně 
chodit daleko. Odsouzení ale zaslouží i ti, 
kteří si musili být vědomi toho, že povstání 
nemá nejmenší naději na vítězství a přesto 
ho vyvolali a hnali  tak  lidi na zbytečnou 
smrt  a  po  porážce  sami  honem  prchali 
do bezpečí do Indie. Dnešního dalajlámu 
z  toho  neviním.  Byl  tehdy  patnáctiletým 
chlapcem.

Ještě k vlastní Číně. Chce-li být kterýko-
liv  náš  politik  za  chování  při  návštěvě 
Číny  naším  tiskem  a  televizí  pochválen, 
musí  se  tam  vyjádřit  kriticky  o  tamním 
nedodržování občanských práv v našem po-
jetí. Čínský představitel ho s příslovečnou 
čínskou  trpělivostí  vyslechne  a  stejně 

trpělivě mu vysvětlí, jak se v Číně vládne 
a  proč. V  Číně  se  dnes  vládne  skutečně 
autoritativně.  Čína  má  za  sebou  ovšem 
dědictví  jednoho  sta  let  neutuchajících 
válek počínaje osvobozeneckými válkami 
proti evropských koloniálním mocnostem 
přes  násilné  pokusy  o  obnovu  císařství 
a barbarskou agresivní válku Japonska až 
po  několikaletou  občanskou  válku.  Má 
ve  svých  hranicích  více  než  miliardu 
obyvatel  různých národností  a kulturních 
a  náboženských  tradic. V  prvních  letech 
své  existence  musela  překonat  následky 
neuvážených reforem z posledních let Ma-
ocetungova  života  (teorie Velkého  skoku, 
kulturní revoluce). Dá se za takové situace 
vládnout jinak než autoritativně, aniž by se 
riskoval rozpad státu s takovým složením 
a takovou poslední historií?

Čína  se  rychle  vyvíjí.  Za  necelých 
sedmdesát  let  komunistického  režimu 
se  změnila  z  původní  bezmocné  poloko- 
lonie  na  hospodářskou  velmoc.  Její  další 
rozvoj sebou přinese jistě i řadu problémů. 
Různé sociální vrstvy se budou více hlásit 
o  svá  práva  podílet  se  na  jejich  řešení, 
takže se bude měnit i míra dodržování či 
nedodržování lidských a občanských práv 
k  lepšímu. A v  tom  je  třeba vidět  reálně 
i budoucnost Tibetu jako její součásti. K to-
muto poznání dochází dnes i tzv. tibetská 
exilová vláda v Indii, která už nemá v pro-
gramu nezávislost Tibetu, ale jen jeho větší 
autonomii v rámci Číny. Proto vyvěšovat 
dne 10. března na radnicích tibetskou vlaj- 
ku na podporu nezávislého Tibetu se stává 
anachronismem, je už to prostě nečasové. 
� v-ch-

jAk jsem se ubytovAl v hAstiNgsu vyvěsit nebo nevyvěsit?

o tibetu i o Číně
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u Společenská kronika u
Dodatečnou gratulaci k pětašedesátinám posíláme paní Marii Šípkové (3. 2.) 

a k sedmdesátinám paní Anně Hubené (10. 1.) a panu Miloslavu Dandovi (3. 1.).

Přejeme to, co je pro život nejcennější, tedy zdraví a duševní pohodu.

Na vědomost se dává…
Vydává Obec Máslovice, rediguje Ing. Vladimír Chalupný, 

titulní list kreslil Michal Morovian. Redakční rada ve složení 
J. Břečka, L. Chadimová, P. Olbert, K. Vojtíšková, A. Zoulová. 
Registrováno na Ministerstvu kultury ČR pod číslem MK ČR 
E 12702. Vychází šestkrát do roka. Uzávěrka tohoto čísla 
16. 2. 2016. Sazba Daniela Kramerová. Uveřejněné příspěvky 
nevyjadřují vždy názor obecního úřadu.

Pište do zpravodaje!
Pište o všem, co se v obci nebo jednotlivých organizacích děje, co se 

vám líbí nebo nelíbí, co byste navrhovali nebo s čím nesouhlasíte a ne-
bo napište, co byste chtěli vědět, o čem by se mělo také psát. Uzávěrka 
příštího čísla je 19. dubna 2016. Příspěvky můžete předávat do schrán-
ky obecního úřadu nebo p. Chalupnému či posílat mailem na adresu: 
ou@maslovice.cz

něCo na promazání mozkovýCh závitů 
Nedávno mi přinesla moje vnučka zajímavou hádanku a neodpustila si pro-
vokativní komentář: „To jsem zvědavá, dědo, jestli to vyluštíš.“ Podcenila 
mě, vyluštil jsem to a vyluští to jistě každý, kdo má jen trochu buňky pro 
logické myšlení. Tak tedy s chutí do toho! Zde je zadání:
1. Je řada pěti domů, z nichž každý má jinou barvu.
2. V každém domě žije jeden člověk, který pochází z jiného státu.
3. Každý člověk pije svůj oblíbený nápoj, chová jedno zvíře a hraje jeden 
sport.
4. Žádný z nich nepije stejný nápoj, nechová stejné zvíře a nehraje stejný 
sport.
Jako pomůcka pro řešení poslouží tato fakta:
1. Angličan bydlí v červeném domě.
2. Zelený dům stojí hned nalevo od bílého.
3. Ten, kdo chová koně, bydlí vedle toho, kdo hraje fotbal.
4. Nor bydlí vedle modrého domu.
5.Ten, kdo hraje šachy, pije pivo.
6. Majitel zeleného domu pije kávu.
7. Ten, kdo hraje kriket, bydlí vedle toho, kdo chová kočku.
8. Majitel žlutého domu hraje fotbal.
9. Ten, kdo hraje tenis, chová ptáka.
10. Nor bydlí v prvním domě.
11. Švéd chová psa.
12. Ten, kdo hraje kriket, má souseda, který pije víno.
13. Němec pije čaj.
14. Francouz hraje košíkovou.
15. Ten, kdo bydlí uprostřed řady domů, pije mléko.

A váš úkol? Zjistěte, kdo chová rybky?
Vyluštění hádanky zasílejte  formou SMS na  telefonní číslo 724 191 246 
nebo mailem na ou@maslovice.cz. První tři, kteří ohlásí správné vyluštění, 
budou v příštím čísle zpravodaje vyhlášeni(y) místními mistry (mistryněmi) 
logického myšlení. Zde bude také uvedeno správné vyluštění.   v-ch-

tipy na akCe v okolí
u KRAluPy nAd VltAVou:
Filmy:
Řachanda – pohádka, ČR (pátek 26. 2. 17.00 h)
Decibely lásky – komedie, muzikál, ČR (pátek 
26. 2. 20.00 h)
Alvin a Chipmunkové: Čiperná jízda – ani-
movaný film, USA (sobota 27. 2. 14.30 h)
Řachanda (sobota 27. 2. 17.00 h)
Rodinný film – drama, ČR (sobota 27. 2. 20.00 h)
Saulův syn – drama, Maďarsko (neděle 
28. 2. 20.00 h)
divadlo:
Tři holky jako květ (Divadlo na Fidlovačce, 
21. 3. 19.30 h, hrají Eliška Balzerová, Iva Paz-
derková, Marie Doležalová)
Koncert:
Nezmaři (úterý 8. 3. 19.30 h)

u KlecAny:
27. 2. Loutkové divadlo Klecánek
21. 3. Velikonoční jarmark
26. 3. Loutkové divadlo Klecánek
26. 3. Africké bubnování – hra na africké bubny
a perkuse (ZŠ v Klecanech)

u odolenA VodA
3. 3. Minigalerie Odolena Voda, vernisáž foto-
grafií Jaroslava Švejdy – Svět miniatur

Omluva: V posledních dvou číslech zpravodaje si trochu zažertoval tiskařský šotek. Tak v 5. čísle vymazal jména autorů článku „Mož-
ná příště?!“ Kláry Kolenáčové a Lukáše Fischera a v následujícím čísle učinil pana Antonína Marvana o pět let mladším, když tvrdil, že 
16. 11. neoslavil 85. narozeniny, ale osmdesáté. Asi byl ovlivněn mladistvým zjevem oslavence. Postiženým občanům se omlouváme a sli-
bujeme, že si na podobná řádění tiskařského šotka dáme větší pozor.


